



International Council of Community Churches

Rev. Dr. Bruce N. Merton
PRESIDENT

Rev. Donald H. Ashmall
COUNCIL MINISTER

Rev. Herman Harmelink III
ECUMENICAL OFFICER

DeAnn Chatlosh
OFFICE ADMINISTRATOR

Statement of Tribute and Thanksgiving Bishop Rene Vilatte (1854-1929)

The International Council of Community Churches give thanks to God for the life and ministry of Exarch and Bishop Rene Vilatte.

Bishop Rene Vilatte was born in Paris, France. Following the untimely death of his mother, he was raised by his grandparents in the French province of Maine, where he attended the Petite Église, a church that was community-centered and independent in nature. This experience would inform his later ministry.

Bishop Vilatte's ministry was exercised in a variety of denominational and geographic settings, principally in the United States and Canada. Ordained a Christian Catholic priest in Berne, Switzerland in 1885, he was consecrated a bishop in apostolic succession in 1892 in Ceylon, following his election as bishop by the laity and clergy to and with whom he ministered, a body that would be known as the American Catholic Church and later be incorporated as the Christian Catholic Rite of Community Churches. Bishop Vilatte established a number of congregations and co-founded the Society of the Precious Blood, a body of clergy and laity committed to church growth. In 1898 he transferred the Episcopal see to Canada where it remains today.

Many of the congregations established by Bishop Vilatte ministered to and with first and second generation immigrants to North America from Europe, principally France, Poland and Italy. Bishop Vilatte ordained and consecrated those who organized the African Orthodox Church in the U.S. and Canada. Bishop Vilatte's ministry to and with French Canadians was one of continuing strength and among the reasons for moving the Episcopal see.

Bishop Vilatte lived and ministered in an era of intense competition and harsh mutual denunciations among Christians of various communions. At various times he was declared excommunicate from communions in which he had no membership. Periodically he was the subject of attacks in print and from opposing pulpits. His own published works were printed before the community church movement grew in strength, but their emphasis on Christian love and loyalty without insistence on unanimity about matters of doctrinal indifference presaged the stance of the movement. In 1923 Bishop Vilatte retired to France where he died in 1929.

Today, Bishop Vilatte's episcopate continues through his successors. The cathedral church is located in the Ottawa-Gatineau area, at the border between the Canadian Provinces of Ontario and Quebec, under Bishop Serge A. Theriault. The Christian Catholic Rite of Community Churches is a member of the International Council of Community Churches.

Issued this third day of March in the year of our Lord 2014,

Rev. Donald H. Ashmall
Council Minister

"...that they may all be one."
John 17:21

Reconnaissance et action de grâce pour le ministère de Mgr Vilatte

Le Conseil international des Églises communautaires rend grâce à Dieu pour le ministère de Mgr René Vilatte.

Mgr Vilatte est né à Paris, France. Après la mort précoce de sa mère, il a été élevé par ses grands-parents dans la province du Maine. Il y a fréquenté la Petite Église, une église autonome centrée sur la communauté. Cette expérience allait orienter son ministère plus tard.

Il a exercé son ministère dans une variété de contextes confessionnels et géographiques, notamment aux États-Unis et au Canada. Ordonné prêtre catholique-chrétien à Berne (Suisse), en 1885, il a été consacré en 1892, au Sri Lanka, après avoir été élu évêque par les laïcs et le clergé, pour et avec lesquels il exerçait le ministère. L'American Catholic Church, qui en est issue, allait être incorporée plus tard sous le nom de Rite catholique-chrétien d'églises communautaires. Mgr Vilatte a établi un certain nombre de communautés chrétiennes et cofondé la Société du Précieux-Sang, regroupant des clercs et laïcs voués à développer l'Église. En 1898, il a transféré le siège épiscopal au Canada, où il se trouve aujourd'hui.

Plusieurs des églises établies par Mgr Vilatte ont eu une pastorale avec et auprès d'immigrants de 1^{ère} et 2^e générations venus principalement de la France, de la Pologne et de l'Italie. Mgr Vilatte a ordonné et consacré ceux qui ont organisé l'Église orthodoxe africaine aux États-Unis et au Canada. Sa pastorale avec et auprès des Canadiens-français a connu un bon développement et ce fut une des raisons de transférer le siège épiscopal au Canada.

Mgr Vilatte a vécu et exercé son ministère à une époque d'intense compétition et de dénonciations mutuelles dures entre chrétiens de diverses communions. À certains moments, il a été déclaré excommunié de juridictions dont il n'était même pas membre. Il a fait l'objet d'attaques dans la presse et du haut de chaires opposées à son oeuvre. Ses écrits ont été publiés avant que le mouvement de nos églises prenne de la vigueur mais l'accent qu'il a mis sur l'amour chrétien et la loyauté sans obligation à l'unanimité doctrinale a présagé les positions actuelles du mouvement. En 1923, il s'est retiré en France où il est mort en 1929.

Aujourd'hui, l'épiscopat de Mgr Vilatte se poursuit à travers ses successeurs. La paroisse cathédrale est située dans la région d'Ottawa-Gatineau, à la frontière entre les provinces canadiennes du Québec et de l'Ontario, sous la juridiction de Mgr Serge A. Thériault. Le Rite catholique-chrétien d'églises communautaires est une constituante du Conseil international des Églises communautaires.

Publié le 3^e jour de mars de l'an de notre Seigneur 2014.

Rév. Donald H. Ashmall
Council Minister